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Standpunttekst TreinTramBus 
 

 
Het uitstel van de invoering van de basisbereikbaarheid verwondert TreinTramBus niet. In de aanloop 
naar de goedkeuring van het ontwerpdecreet over de basisbereikbaarheid hebben we in 2019 in deze 
commissie gewaarschuwd voor de uitdagingen/valkuilen die als het ware in het ontwerpdecreet 
ingebakken waren. Dat de timing erg ambitieus was, was toen al duidelijk. Het extra jaar dat minister 
Peeters kort na het aantreden van de Vlaamse regering toegekend had, blijkt zelfs niet te volstaan. 
Ondanks de bestuurlijke nevel, die het ontwerpdecreet kenmerkte, heeft het Vlaams Parlement het 
decreet kort voor de Vlaamse verkiezingen goedgekeurd. 
 
Hoe moet het nu verder? 
 
1 Het geplafonneerde budget leidt op sommige plaatsen onvermijdelijk tot vervoerswoestijnen. Wat 

je op de ene plaats aan bediening wil bijgeven, moet je elders afpakken. Bovendien zijn de 
verschillen in beschikbare budgetten zeer groot tussen de verschillende vervoersregio’s. Per 
inwoner kan de vervoersregio Vlaamse Rand dit jaar € 153,86- besteden, terwijl de vervoersregio 
Kortrijk het met een schamel derde moet stellen: € 53,72- per inwoner. 

 
2 Naar de letter mag de basisbereikbaarheid dan wel een gelaagd systeem zijn, in de praktijk zien we 

in de plannen weinig integratie tussen het treinnet enerzijds en het kernnet en aanvullend net 
anderzijds. De vrees bestaat dat er ook van tariefintegratie weinig of geen sprake zal zijn, aangezien 
de kans groot is dat voor het Vervoer op Maat een apart – lees: duurder – tarief zal gehanteerd 
worden. Zo zijn sommige reizigers tweemaal de dupe: ze verliezen niet alleen hun reguliere bus, ze 
krijgen in het beste geval een vorm van Vervoer op Maat in de plaats, die o.a. door de verplichte 
reservering minder kwaliteit biedt, maar waarvoor ze meer zullen moeten betalen dan vandaag. 
Ook de informatie over het aanbod aan openbaar vervoer dreigt nog meer versnipperd te geraken 
dan vandaag. 

 
3 In het hele verhaal is de reiziger grotendeels quantité négligable. Door het moordend tempo, 

waarmee kernnet en aanvullend net moesten uitgewerkt worden, bleef er geen tijd over voor een 
participatief traject voor de dagelijkse gebruikers en de verenigingen, die hen vertegenwoordigen. 
Het decreet voorziet die participatie ook niet echt. Ja, het kan wel, maar dat is allemaal vrijblijvend. 
Sommige vervoersregioraden hebben dan maar op eigen houtje iets georganiseerd, maar een 
algemeen kader ontbreekt. Overigens, participatie moet meer zijn dan beleefd meedelen wat al 
beslist is. 



 

 
Het uitstel komt dus gelegen, omdat het de opportuniteit biedt om nog eens heel goed na te denken. 
Want door het dogma dat buslijnen moeten rechtgetrokken worden, ontstaan tal van zogenaamde 
“witte vlekken”. Dat is niet alleen het geval in dunbevolkte landelijke gebieden, ook dorpskernen vallen 
soms zonder bus, omdat die op de hoofdweg of omleidingsweg blijft rijden. De bus rijdt dan wel sneller, 
voor de reiziger zal zijn totale verplaatsing langer duren, want hij moet veel verder stappen of fietsen 
naar de dichtstbijzijnde halte. Wie daar niet te voet of met de fiets naartoe kan, belandt in de 
vervoersarmoede. Basisbereikbaarheid kan niet als geslaagd beschouwd worden, wanneer de basis 
voor de gebruiker minder bereikbaar wordt. 
 
De transitie, die het decreet basisbereikbaarheid beoogt, is zo alomvattend dat het een sisyfusarbeid 
dreigt te worden. Voor het decreet moet het hele openbaar vervoer (behalve de trein) op de schop. 
Als je op alle niveaus tegelijk nieuwe en onbekende paden wil bewandelen, loop je wel een erg groot 
risico. Het hele proces rond de Mobiliteitscentrale, die het fundament van de implementatie van het 
Vervoer op Maat moet vormen, is voorlopig met een sisser afgelopen. Om te vermijden dat 
basisbereikbaarheid een ReTiBo-bis wordt – alles tegelijk veranderen, voor alles het warm water 
opnieuw willen uitvinden, een uit de hand lopend budget, jaren vertraging en een ontoereikend 
resultaat – moet men nu voldoende tijd nemen om het decreet te herzien, om ondertussen op het 
terrein echte doorstromingsmaatregelen te nemen, om een realistische financiering te voorzien, om 
de reiziger centraal te stellen en om echte participatie te organiseren. Enkel zo zal die andere, ook 
noodzakelijke doelstelling van de Vlaamse regering binnen handbereik komen: een fundamentele 
modal shift richting stappen, trappen en openbaar vervoer realiseren. 
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